

Major Legal Systems In The Contemporary World

Nowadays, the existing legal systems of the world are: a) *The Civil Law System*; b) *The Common Law System*; c) *The Communist Law System*; and d) *The Islamic Law System*.

The Civil Law System

The civil law system is the oldest system in the world and the most influential on the other law systems. It finds its roots in the *Roman law*, which was the product of a brilliant civilization extending from the *Mediterranean* to the north sea and from *Byzantium* to *Britannia*.

The Civil Law System is characterized by the compilation of legal principles into scientifically arranged codes issued by the legislative authority. In such a system, the role of the courts is limited, theoretically at least, to apply the law provisions as embodied in the codes, whenever they are presented with a case by the opposing parties.

France is considered as the cradle of the civil law system. The countries, which apply the civil legal system, include the countries of continental Europe, countries of *Latin America* and those of the Middle East, such as *Turkey*, *Jordan* and *Lebanon*.

The Common Law System

England is the birthplace of common law system. The main feature of English law is that it is largely case law or, more precisely, a Judge-made law. That is, the bulk of the common law and equity has not been enacted by the parliament, but has been developed through the centuries by the judge applying established or customary rules of law to new situations and cases as they arise.

Unlike the position in civil law countries, the major part of the common law is the product of judges. It is case law. i.e. a Judge-made law. In other words, judicial precedents constitute a separate source of law and have an independent authority of their own in common law countries, whilst they are considered as evidence of what the law is in civil law countries.

It is worth mentioning, here. That the common law system is found today in almost all the English-speaking countries. From the British Isles. Where it originated. The common law system was transferred by British settlers to their settlements in the *United States of America, Australia, Canada, New Zealand, Pakistan, India, Nigeria and South Africa.*

The Islamic Law System

Islamic law is called *Sharia*, which is a derivative of an Arabic root word “Track”, “road” or “path” and means that this law constitutes a divinely ordained path of conduct that guides the Muslim towards the fulfilment of his, or her, religious conviction in the life and reward from his or her *Creator* in the life hereafter. The rules of *Sharia* not only cover religious rhetoric worships and practices, e.g. prayer and fasting, and matters of family law, e.g. marriage, divorce, etc. but also they cover legal transactions and areas of civil law, e.g. the validity of contracts, the principles of property law, etc. In some Islamic States, such *Saudi Arabic and Iran, Sharia* actually makes up mostly the whole part of the legal system of the State. And the vast majority of Muslims are still governed by Islamic law in family matters.

الأنظمة القانونية الرئيسية في العالم المعاصر

حالياً، إن الأنظمة القانونية الموجودة في العالم المعاصر هي: (أ) النظام القانوني اللاتيني، (ب) النظام القانوني الأنجلوسكسوني، (ج) النظام القانوني الشيوعي، (د) النظام القانوني الإسلامي.

نظام القانون المدني (النظام القانوني اللاتيني)

النظام القانوني اللاتيني هو أقدم نظام قانوني في العالم والأكثر تأثيراً على الأنظمة القانونية الأخرى. يجد هذا النظام جذوره في القانون الروماني، والذي كان من نتاج حضارة ذكية امتدت من البحر المتوسط إلى بحر الشمال ومن بيزنطة إلى بريطانيا.

يتسم النظام القانوني اللاتيني بأنه تجميع لمبادئ قانونية في مدونات منظمة بطريقة علمية تصدر من قبل السلطة التشريعية ويطلق عليها التقنينات. في مثل هذا النظام فإن دور المحاكم محدود نظرياً على الأقل بتطبيق نصوص القانون كما تتضمنها التقنينات عندما تعرض على المحكمة قضية فيها طرفين متخاصمين.

تعتبر فرنسا حاضنة (منبت) نظام القانون المدني (النظام القانوني اللاتيني)، إن الدول التي تطبق النظام القانوني اللاتيني تشمل كل من القارة الأوروبية، دول أمريكا اللاتينية ودول الشرق الأوسط مثل تركيا ولبنان.

نظام القانون العام (النظام القانوني الأنجلوسكسوني)

إنجلترا هي مهد النظام القانوني الأنجلوسكسوني فليزية الرئيسية للقانون الإنجليزي هي أنه إلى حد كبير حالات قضائية أو بدعة أكبر قانون من صنع القضاء. وهذا يعني أن الجزء الأكبر من القانون الأنجلوسكسوني وقواعد العدالة لم يتم إصداره من قبل البرلمان ولكنه تطور عبر القرون من القضاة الذين طبقوا القواعد الثابتة (المعترف بها قانونياً) والعرفية على حالات وقضايا حسب ما تبدو.

بعكس الوضع القائم في دول النظام اللاتيني فإن الجزء الأكبر من النظام القانوني الأنجلوسكسوني هو من صنع القضاة. إنه قانون السوابق القضائية أي قانون من صنع القضاء (قانون قضائي). وبعبارة أخرى، فإن السوابق القضائية تكون مصدراً منفصلاً للقانون ولها سلطة مستقلة بذاتها في دول النظام القانوني الأنجلوسكسوني بينما هي تعتبر كدليل على ماهية القانون في دول النظام القانوني اللاتيني.

من الجدير بالإشارة هنا أن النظام القانوني الأنجلوسكسوني يوجد اليوم في جميع الدول الناطقة باللغة الإنجليزية تقريباً. من الجزر البريطانية حيث نشأ. انتقل هذا النظام بواسطة المستعمرين البريطانيين إلى مستعمراتهم في الولايات المتحدة الأمريكية، أستراليا، كندا، نيوزيلندا، باكستان، الهند، نيجيريا وجنوب إفريقيا.

ENGLISH		ENGLISH		ENGLISH	
Holy Quran	القرآن الكريم	Principal sunni schools:	المذاهب السنية الأساسية	Comparative jurisprudence	الفقه المقارن
Sunna	السنة	The Hanafi	الحنفي	Criminal case	قضية جنائية
Consensus	الإجماع	The Hanbali	الحنبلي	Civil case	قضية مدنية
Faith	التيمة	The Shafi'i	الشافعي	The juries	المحلفين
Secular	علماني	The Maliki	المالكي	Canon law	القانون الكنسي
Ethical	أخلاقي			Positive law	القانون الوضعي